

**WOMEN'S RIGHTS IN ISLAM**

Toshkent davlat yuridik universiteti Jinoiy odil sudlov fakulteti

*2-kurs talabasi **Qozoqova Malika Xakim qizi***

It is no secret that in today's era of globalization, religious extremism has intensified. On one hand, there are so-called "sheikhs" who seek to pursue their vile interests under the guise of religion; on the other, there are those who sow discord among Muslims and, under the banner of feminism, claim that Islam denies women their rights and freedom, forcing them to obey men. Former physics professor Bill Warner, who harshly criticized Islam, claimed that 71% of the Qur'an and 91% of the Hadiths place women in an inferior position compared to men. However, in no religion has a woman been shown as much respect as in Islam. One of the most widespread movements of the 21st century is feminism. Feminism is a social, political, and cultural movement whose main goal is to ensure equality between men and women. This movement emerged in the mid-19th century through demands for women's right to vote. Nowadays, feminist organizations have expanded their activities—not only striving for equality but also seeking dominance over the opposite sex. The main tool of non-Muslim feminists is accusing Islam of misogyny. The term misogyny, derived from Greek, means hatred, discrimination, or negative attitudes toward women. It is often manifested in viewing women as inferior to men, restricting them to domestic or superficial roles, denying their social contributions, and perpetuating insults, violence, or demeaning stereotypes. The Holy Book of Islam — the Qur'an — contains a chapter called An-Nisa, which means "Women" in Arabic and is the second-longest chapter after Al-Baqara. The chapter, consisting of 176 verses, condemns injustice and oppression against women and establishes a truly humane attitude toward them. In verse 23, it is stated:

> "Prohibited to you (for marriage) are your mothers, your daughters, your sisters, your father's sisters, your mother's sisters, your brother's daughters, your



sister's daughters, your (foster) mothers who nursed you, your (foster) sisters through nursing, your wives' mothers, your stepdaughters under your guardianship born of your wives to whom you have gone in — but there is no blame on you if you have not gone in — and the wives of your sons who are from your own loins, and that you take two sisters in wedlock at the same time. Except for what has already occurred. Indeed, Allah is ever Forgiving and Merciful.” The people mentioned above are forbidden to marry one another. This prohibition, even from a medical perspective, prevents genetic and physical defects in children. Similarly, in terms of offspring, girls are given greater honor than boys. According to a Sahih Hadith narrated by Imam al-Bukhari, the Prophet Muhammad (peace be upon him) promised Paradise to a man who raises three daughters (or even two) with care. The Qur'an also contains supplications for having a son but none specifically for daughters — as it is said that Allah grants daughters to His most beloved servants.

Many people ignorant of religion claim that Islamic principles make women financially dependent on their husbands and limit their role to childbearing. However, numerous successful businesswomen and intellectuals have been Muslims. The first woman to accept Islam was Khadijah (may Allah be pleased with her), the Prophet's wife, who was a respected merchant. Another wife, Aisha (may Allah be pleased with her), was a renowned scholar of Hadith. Many accounts of the Prophet's life were narrated by her. She ranks third among the narrators of authentic Hadiths, after Abu Hurayrah and Ibn Umar (may Allah be pleased with them). The world's oldest university still in operation — Al-Qarawiyyin University — was founded in 859 by a Muslim woman, Fatima al-Fihri. “Seeking knowledge is obligatory for every man and woman.” The first revelation of Islam — Surah AlAlaq (“Read!”) — was addressed not only to men but to all of humanity, including women. Islam grants women the rights to own property, receive education, work, and choose a spouse freely.

Unfortunately, in some families, daughters are deprived of inheritance, which contradicts Sharia. In Islam, all children — male or female — are equal before



God, and women are entitled to inheritance. Marriage, too, requires the woman's consent, which must be verified by witnesses. This prevents cases of forced marriage.

Women are also allowed to serve as judges (qadis) in civil matters according to the Hanafi school of thought, though they are exempt from criminal cases — this restriction exists to protect them from the psychological burden of handling brutal crimes.

In modern times, not all Muslim countries follow Islamic principles in their treatment of women. A clear example is neighboring Afghanistan, where women are prohibited from appearing unveiled, participating in governance, working alongside men, or receiving education. Despite calling itself the “Islamic Emirate,” the Taliban-led government ignores fundamental Islamic principles — hence its lack of development. Similar examples exist elsewhere: in Egypt, Muslim women cannot marry non-Muslim men; in Iraq, women need permission from a male relative to obtain a passport; in Syria, girls as young as 12 may be legally married; in Sudan, the legal marriage age is 10; in Saudi Arabia, a woman who reports assault must produce four male witnesses, failing which she may be accused of adultery; in the UAE and Brunei, women's voting rights are restricted. These rules clearly contradict not only Islam but also basic humanity. However, blaming Islam for the misguided policies of certain states is unjust. Do such problems not exist in other faiths? Christian, Buddhist, and atheist countries also face similar issues. The problem lies not in religion but in human distortions and innovations that deviate from divine guidance.

A deeper look into Islam reveals numerous rights and conveniences granted to women. The duty to provide for the family lies upon men. The husband must give his wife a mahr (dowry), organize the wedding, provide housing, and care for his wife and children — without touching her property. A woman, on the other hand, is not obliged to contribute financially to household expenses. If she suffers injustice from her husband, she has the right to seek divorce. After separation, the father



remains responsible for his child's financial support and welfare, even if the child lives with the mother.

There are some controversial issues often misinterpreted — such as the permission for men to have up to four wives. Indeed, this is allowed, but only under strict conditions: the man must treat all his wives equally and provide for them fairly. Historically, this was permitted because wars left many women widowed and in need of protection. Among the Prophet's wives, only Aisha (may Allah be pleased with her) was a virgin at marriage.

Another point is the misconception regarding marriage with non-Muslims. The Qur'an allows Muslim men to marry righteous Christian and Jewish women, and such women cannot be forced to abandon their faith. In conclusion, Islam shows profound respect to women — as mothers, wives, and daughters. It protects all their rights, safeguards their dignity, and grants them freedom.

Права женщин в исламе

Ни для кого не секрет, что в эпоху глобализации религиозные экстремистские движения набрали силу. С одной стороны — так называемые «шейхи», которые под прикрытием религии стремятся к своим грязным интересам, а с другой — те, кто, прикрываясь лозунгами феминизма, вносит раздор среди мусульман, утверждая, что ислам якобы лишает женщин их прав и свободы, заставляя их подчиняться мужчинам. Бывший профессор физики Билл Уорнер, резко критикующий ислам, утверждал, что в 71% Корана и 91% хадисов женщины занимают более низкое положение, чем мужчины. Однако ни в одной другой религии женщина не удостоивалась такого уважения, как в исламе.

Одним из наиболее распространённых движений XXI века является феминизм — социальное, политическое и культурное движение, главной целью которого является обеспечение равноправия мужчин и женщин. Это течение возникло в середине XIX века с требованием предоставления женщинам избирательного права. Сегодня феминистские организации не



только борются за равенство, но и нередко стремятся к доминированию над противоположным полом. Главным оружием немусульманских феминисток стало обвинение ислама в мизогинии.

Слово мизогиния (от греческого) означает ненависть, дискриминацию или предвзятое отношение к женщинам. Оно проявляется в восприятии женщин как низших существ, ограничении их роли домом, семьёй или внешностью, отрицании их вклада в общество, а также в насилии, унижении или распространении стереотипов.

Священная книга ислама — Коран — содержит суру «Ан-Ниса», что в переводе с арабского означает «Женщины». Это вторая по длине сура после «Аль-Бакара», состоящая из 176 аятов. В ней осуждаются притеснение и несправедливость по отношению к женщинам и устанавливается поистине гуманное отношение к ним. В 23 аяте сказано: > «Запрещаются вам (для брака) ваши матери, дочери, сёстры, тётки по отцу и по матери, племянницы, кормившие вас и вскормленные вами, матери ваших жён, падчерицы, если вы уже были с их матерями, жёны ваших сыновей, рождённых вами, и запрещается вам сочетаться с двумя сёстрами одновременно, кроме того, что уже было. Воистину, Аллах — Прощающий, Милосердный».

Перечисленные в аяте категории людей не могут вступать в брак между собой. Это запрещение имеет и медицинское основание — чтобы избежать рождения детей с физическими и умственными отклонениями. В вопросе потомства девочки также почитаются выше мальчиков. В достоверном хадисе, переданном имамом аль-Бухари, Пророк Мухаммад (мир ему и благословение) пообещал рай тому, кто вырастит трёх дочерей (или даже двух). В Коране также есть молитва о рождении сына, но не о дочери, ибо Аллах дарует дочерей Своим любимым рабам. Некоторые, не знакомые с исламом, утверждают, что его законы делают женщину материально зависимой от мужа и ограничивают её роль рождением детей. Однако многие успешные и образованные женщины были



мусульманками. Первой женщиной, принявшей ислам, была супруга Пророка — Хадиджа (да будет доволен ею Аллах), известная торговка. Другая его жена — Аиша (да будет доволен ею Аллах) — была выдающейся учёной в области хадисов. Множество сведений о жизни Пророка дошло до нас именно благодаря ей. По числу переданных достоверных хадисов она занимает третье место после Абу Хурейры и Ибн Омара (да будет доволен ими Аллах). Самый древний действующий университет мира — Аль-Карауин — был основан в 859 году мусульманкой Фатимой аль-Фихри. «Стремление к знаниям — обязанность каждого мужчины и каждой женщины». Первая ниспосланная сура — «Аль-Алак» («Читай!») — была обращена не только к мужчинам, но и ко всему человечеству, включая женщин. Ислам гарантирует женщинам право собственности, право на образование, труд и свободу выбора супруга. К сожалению, в некоторых семьях дочерей лишают наследства, что противоречит шариату. В исламе все дети равны перед Аллахом, независимо от пола, и женщины также имеют право наследовать имущество. В браке также обязательно должно быть согласие женщины, подтверждённое свидетелями, что предотвращает случаи принудительных браков. Женщинам, согласно ханафитскому мазхабу, разрешено быть судьями в гражданских делах, хотя участие в уголовных процессах для них исключено — это сделано, чтобы оградить их от психологического давления при рассмотрении тяжких преступлений.

В современном мире далеко не все мусульманские страны соблюдают исламские принципы в отношении женщин. Яркий пример — соседний Афганистан, где женщинам запрещено появляться на улице без покрывала, участвовать в управлении государством, работать рядом с мужчинами и получать образование. Несмотря на то, что страна называет себя «Исламским Эмиратом», основные исламские принципы там не соблюдаются, что и является причиной её отсталости. Подобные примеры есть и в других странах: в Египте мусульманкам нельзя выходить замуж за немусульман, в Ираке женщина должна получить разрешение мужчины для оформления паспорта, в



Сирии разрешены браки с девочками с 12 лет, в Судане брачный возраст установлен с 10 лет, в Саудовской Аравии женщина, пострадавшая от насилия, должна представить четырёх свидетелей-мужчин, иначе её обвиняют в прелюбодеянии. В ОАЭ и Брунее женщинам ограничено право голосования. Очевидно, что подобные порядки противоречат не только исламу, но и человеческой морали. Однако несправедливо осуждать весь ислам из-за ошибок отдельных стран. Разве в других религиях такого не бывает? В христианских, буддийских и атеистических странах также существуют подобные проблемы. Виновата не религия, а искажённые людьми традиции и новшества.

Если глубже вникнуть в суть ислама, можно увидеть, насколько много прав и послаблений он предоставляет женщинам. Содержание семьи возложено на мужчин. Муж обязан выплатить жене махр, организовать свадьбу, обеспечить жильём, заботиться о ней и детях, не покушаясь на её имущество. Женщина не обязана расходовать свои средства на хозяйство. Если муж поступает с ней несправедливо, она имеет право на развод. После развода отец остаётся обязанным материально обеспечивать ребёнка, даже если тот остаётся с матерью.

Существуют и спорные вопросы, которые часто неправильно понимаются — например, разрешение мужчине иметь до четырёх жён. Да, это дозволено, но при строгом условии равного отношения и материального обеспечения каждой. В древности это разрешение имело социальную причину: во времена войн многие женщины оставались вдовами и нуждались в защите. Среди жён Пророка (мир ему) только Аиша была девственницей при замужестве.

Что касается браков с немусульманами, то Коран разрешает мусульманину жениться на праведных женщинах из числа христианок и иудеек, при этом они не обязаны принимать ислам. В заключение следует отметить, что ислам оказывает женщинам



глубокое уважение — как матерям, жёнам и дочерям. Он защищает их права, сохраняет их достоинство и дарует свободу.

Islomda ayollar huquqlari

Hech kimga sir emaski, bugungi globallashuv zamonida diniy xurujlar avj olgan. Bir tomondan din niqobi ostida o'zining chirkin manfaatini amalga oshirishni ko'zlayotgan "shayhlar", ikkinchi tomondan esa musulmonlar orasiga nifoq solib, gender diskriminatsiya, genotsid kabi jinoyatlarni keltirib chiqarayotgan, o'zini "feminist" deb ataydiganlar Islom dunyosida ayollarga huquq va erkinlik berilmagani, ular faqat erkaklarga itoat etishga majbur ekanligini iddao qilishmoqda. Islomni qattiq tanqid qilgan sobiq fizika professori Bill Worner Qur'onning 71 foizida, hadislarning 91 foizida ayol erkakdan pastroq mavqega ega ekanligini ta'kidlaydi. Vaholanki, ayol kishiga hech qaysi dinda Islomdagichalik ko'p hurmat ko'rsatilmagan.

XXI asrda keng ommalashgan harakatlardan biri bu feminizmdir. Feminizm – ijtimoiy, siyosiy va madaniy harakat bo'lib, uning bosh maqsadi ayollar va erkaklar huquqlarining tengligini ta'minlashdir. Bu oqim XIX asr o'rtalarida ayollarga saylov huquqi berishni talab qilish orqali vujudga kelgan. Hozirda feministlar tashkiloti kengayib, nafaqat tenglik uchun, balki qarshi jins vakillaridan ustunroq mavqega ega bo'lish uchun ham kurash olib bormoqda. G'ayridin feministlarning asosiy quroli esa Islomni mizogeniya (ayollarga nisbatan nafrat)da ayblashdir. Mizogeniya yunonchadan tarjima qilinganda ayollarga nisbatan nafrat, kamsitish yoki salbiy munosabat degan tushunchani anglatadi. Ko'pincha ayol kishini erkaklardan past ko'rish, ularni faqat uy, oila yoki tashqi ko'rinish bilan cheklash, jamiyatdagi rolini tan olmaslik, haqorat, zo'ravonlik yoki kamsituvchi stereotiplarni qo'llash ko'rinishlarida namoyon bo'ladi. Islomning muqaddas kitobi – Qur'oni Karimda hajm jihatidan "Baqara" surasidan keyin turadigan ikkinchi eng katta sura "Niso"dir. "Niso" so'zi arab tilidan "ayollar" deb tarjima qilinadi. 176 oyatdan iborat bu surada ayollardan jabr va zulmni ko'tarib, ularga haqiqiy insoniy munosabatda bo'lish yo'lga qo'yilgan.

Xususan, 23-oyatda shunday keltiriladi:



> “Sizlarga onalaringiz, qizlaringiz, opa-singillaringiz, ammalaringiz, xolalaringiz, aka-ukalaringizning qizlari, opa-singillaringizning qizlari, emizgan onalaringiz, emikdosh opa-singillaringiz, xotinlaringizning onalari, o‘zingiz qovushgan xotinlaringizning qaramog‘ingizdagi qizlari – agar u (xotin)lar bilan qovushmagan bo‘lsangiz, sizga gunoh yo‘q – va pushtingizdan bo‘lgan o‘g‘illaringizning xotinlari hamda opa-singilni jamlamog‘ingiz harom qilindi. Magar avval o‘tgan bo‘lsa, mayli. Albatta, Alloh o‘ta mag‘firatlidir, o‘ta rahmlidir.” Yuqorida nomi zikr qilinganlarning o‘zaro oila qurishi man etilgan. Negaki, ular yo befarzand bo‘ladi yoki tug‘ilgan farzandlari aqlan va jismonan nogiron bo‘ladi. Bu hol meditsina tomonidan ham tasdiqlangan. Xuddi shuningdek, farzand masalasida ham qiz bola o‘g‘il bolaga nisbatan ko‘proq ulug‘lanadi. Imom alBuxoriydan keltirilgan sahih hadisda Payg‘ambarimiz Muhammad sollallohu alayhi vasallam uchta qizi bor otaga (ikkita bo‘lsa ham) jannat va’da qilganlar. Qur‘onda ham o‘g‘il ko‘rish uchun duo bor, lekin qiz farzand uchun yo‘q. Sababi,

Alloh faqat suygan bandalariga qiz farzand beradi. Dindan bexabar ko‘plab kishilar Islom qoidalari xotin kishining eriga moddiy qaram bo‘lishi, oiladagi asosiy o‘rni nasl qoldirish ekanligiga asoslanadi, degan fikrni ilgari surishadi. Vaholanki, ko‘plab ishbilarmon, ziyoli ayollar musulma bo‘lgan. Birinchi Islomni qabul qilgan ayol Payg‘ambarimizning rafiqalari – Xadicha roziyallohu anho edi. Tarixdan ma’lumki, Xadicha onamiz savdogarlik bilan shug‘ullanganlar. Yana bir ayollari Oisha roziyallohu anho esa hadis ilmida taniqli olim bo‘lgan. Payg‘ambarimiz hayotiga oid ko‘plab manbalar aynan shu inson tomonidan hikoya qilingan. U ishonchli hadislar soni bo‘yicha Abu Hurayra (r.a.) va Ibn Umar (r.a.) dan keyin uchinchi o‘rinda turadi. Dunyoning eng qadimiy va hozirgacha faoliyat yuritayotgan oliy ta’lim muassasasi – Al-Qaraviyin universitetiga 859-yilda arabistonlik ayol Fotima al-Fihriy tomonidan asos solingan. “Ilm olish har bir erkak va ayol uchun farz” hisoblanadi. Negaki, eng birinchi nozil qilingan sura – “Alaq”, ya’ni “O‘qi” bo‘lgan. Bu buyruq faqat erkaklar uchun emas, balki umumbashariyatga, shu jumladan zaifalarga ham qaratilgan. Islomda ayollarga mulk huquqi, ta’lim olish huquqi, mehnat huquqi va oila qurish erkinligi



ta'minlangan. Ba'zi ota-onalar qizlarini merosdan mahrum qilish holatlari kuzatiladi. Bu shariatga xilof. Islomda farzandlar jinsidan qat'i nazar tengdir va ayol kishi ham merosxo'r bo'la oladi. Nikohda ham ayol kishining roziligi olinishi va bu rozilik guvohlar tomonidan tasdiqlanishi lozim. Bu esa ko'p kuzatiladigan majburiy nikoh holatlarini oldini olishga qaratilgan. Xotin-qizlarga, hattoki, qozilik ishiga ham ruxsat berilgan. Hanafi mazhabida fuqarolik ishlarini olib borishlari mumkin, lekin jinoyat sudiga qozilik qilish bundan mustasno. Ushbu huquqiy cheklovning asosi esa ularni shafqatsiz jinoyat ishlarini ko'rib chiqish yukidan himoya qilish istagi bilan bog'liq. Bugungi kunga kelib barcha musulmon davlatlari ayollarga bo'lgan munosabatda Islom qoidalariga amal qilmoqda deb bo'lmaydi. Buning yaqqol misoli bizga qo'shni davlat – Afg'onistonda ayollarga yuzlarini ochib yurish, davlat boshqaruvida ishtirok etish, xususan erkaklar bilan birga ishlash va ta'lim olish qat'iyan man etiladi. Tolibon harakati tomonidan boshqariladigan bu davlat o'zini "Islom Amirligi" deya e'tirof etganiga qaramay, asosiy islomiy tushunchalarga amal qilinmaydi. Shu sababli ham u rivojlanishdan ortda qolgan mamlakat hisoblanadi.

Bunday misollarni ko'plab keltirish mumkin. Masalan, Misrda ayollar musulmon bo'lmagan erkakka turmushga chiqa olmaydi, Iroqda ayol pasport olishi uchun albatta erkak qarindoshidan rozilik olishi kerak, Suriyada 12 yoshli qizlar bilan ham nikoh shartnomasi tuzish mumkin, Sudanda turmushga chiqish yoshi 10 yosh qilib belgilangan, Saudiya Arabistonida zo'ravonlikka uchragan ayol buni isbotlashi uchun 4 ta erkak guvohni olib kelishi kerak, agar topa olmasa, uning o'zi zino qilganlikda ayblanadi. Birlashgan Arab Amirliklari va Bruneida erkaklar bilan bir qatorda turib ovoz berish cheklangan. Albatta, bu tartib-qoidalarini Islomga, umuman olganda, odamiylikka to'g'ri keladi deb bo'lmaydi. Ammo bir nechta davlatda yuritilayotgan noto'g'ri siyosat sabab butun boshli Islom olamini qoralash ham adolatdan emas. Xo'sh, boshqa din xalqlarida bunday hol kuzatilmaydimi? Xristian, buddist, nasroniy va ateistik mamlakatlarda ham bu kabi muammolar mavjud. Ayni paytda aybni dindan emas, insonlarning o'zi o'ylab topgan bid'at va cheklovlardan izlash maqsadga muvofiq bo'lardi.



Islomga chuqur yondashsak, ayollarga naqadar ko'p yengilliklar berilganiga guvoh bo'lamiz. Dinimizda oila boqish erkaklar zimmasiga yuklatilgan. Er xotinining mulkiga daxl qilmasdan mahr beradi, to'y qiladi, uy-joy bilan ta'minlaydi, xotin va bola-chaqasini parvarish qiladi. Ayol ro'zg'origa xarajat qilishga majbur emas. Agar eri tomonidan zulm ko'rsa, ajrashishni talab qilishga ruxsat berilgan. Bundan tashqari, ajrimdan keyin ota farzandiga moddiy ta'minot berishga, holidan xabar olib turishga majbur, garchi farzand ona bilan qolgan bo'lsa ham.

E'tiqodimizda ayrim ixtilofli masalalar mavjud bo'lib, ko'pincha ular noto'g'ri talqin qilinadi. Misol uchun, erkaklarga to'rttagacha xotin olish mumkinligi. To'g'ri, bunga ruxsat berilgan, ammo bir qator shartlar bajarilsagina. Erkak barcha ayolini teng ko'ra olsa va ularni moddiy ta'minlay olsa, bunga ijozat beriladi. Bunga sabab, avvalgi zamonlarda ko'p urushlar bo'lgan, erkaklar urushda halok bo'lib, rafiqalari beva qolgan. Ayollar o'zining va farzandining moddiy ta'minotida qiynalgani uchun ularga nikohlanish joiz bo'lgan. Payg'ambarimiz Muhammad (s.a.v.)ning ham rafiqalari ichida faqatgina Oisha onamiz qiz bola bo'lgan. Yana bir masala – g'ayridin ayolga uylanishning taqiqlangani. Qur'onda musulmon erkaklarga xristianlar va yahudiylar orasidan ayollarni xotinlikka olishga taqiq qo'yilmagan, hamda ayolning dinidan qaytarib, Islomni qabul qilishiga majburlanmagan.

Xulosa qilib aytganda, Islom ayollarga ona, rafika, qiz sifatida alohida hurmat ko'rsatadi. Barcha huquqlarini ta'minlaydi, muhofaza qiladi va erkinliklar beradi.